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گذر خبر

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:
ارز سال آینده تک نرخی می شود

عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام  � ایرنا: 
گفت: تک نرخی شــدن ارز که در لایحه بودجه ســال 
آینده نیز آمده است، به بهبود توسعه صادرات کمک 
می کنــد و ایران کانون و قطب (هاب) تجاری منطقه 
می شــود. علی آقامحمدی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، با اشــاره به مباحث ارزی در بودجه 
۱۴۰۱ گفــت: یکــی از مهم ترین ویژگی هــای بودجه 
ســال آینده، تک نرخی شدن ارز اســت که به توسعه 
صادرات کشــور کمک می کند و طبق لایحه بودجه 
ســال آینده، ملاحظــات عجیب و غریــب در مباحث 
ارزی برداشــته می شــود و ایران می توانــد کانون و 
قطب (هاب) تجاری منطقه شــود. او که در مراسم 
امضــای تأمین مالی زنجیره تولید بین وزارتخانه های 
امور اقتصادی و دارایــی و صنعت، معدن و تجارت 
و هفت بانک در محل بانک مرکزی ســخن می گفت، 
افزود: سیســتم بانکی و بانک مرکزی از مدت ها قبل 
به دنبال تحقق تأمین مالی زنجیره ای برای کمک به 
زنجیره تولید بوده که امــروز نقطه آغاز این عملیات 
است. آقامحمدی ابراز امیدواری کرد منابع سرگردان 
به نام تولید نداشــته باشــیم و منابع به سمت تولید 
هدایت شــود و به دریافت وام به ســبک گرفتن پول 
خاتمه دهیم. رئیس گروه اقتصادی معاونت بررسی 
دفتر رهبر معظم انقلاب گفت: این موضوع به حوزه 
ارزی نیــز باید تعمیم یابد. برای نمونه شــرکت های 
صنایع غذایی کنسرســیومی برای صادرات تشــکیل 
داده اند، بازارهای جهانی را بین خودشــان تقســیم 
کرده و به صورت مشــترک به کشــت فرامرزی روی 
آورده انــد که درآمدهای ارزی آنهــا نیز باید نظام مند 
شود. او بر اهمیت بورس در این حوزه نیز تأکید کرد و 
ادامــه  داد: باید در روند این عملیات بتوانیم بورس را 
تقویت کنیم و اتفاقا بسیاری از مشکلات شرکت های 
بورســی در همین حوزه اســت و از این پس باید به 
شرکت های بورسی تسهیلات داده شود. آقامحمدی 
افزود: بسیاری از مشکلات بانک ها به این دلیل است 
که در بخش تأمین مالی، شرکت ها زمینی را به عنوان 
وثیقه در اختیار بانک ها قرار می دهند و در واقع زمین 
ســوخته ای را با قیمت بالا به بانک می فروشــند. او 
تصریح  کرد: باید شرکت های بورسی در جریان تأمین 
مالی زنجیره ای قرار بگیرند تا ســهام وثیقه باشد و از 
این طریق فقط به شرکت های بورسی تسهیلات داده 
می شود و بخشــی از مشکلات این شرکت ها برطرف 

خواهد شد.
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عسگری:
افکار عمومی نباید بازیچه 

اختلاف نظرهای مسئولان قرار گیرد
ایســنا: نماینده مجلس شــورای اسلامی گفت:  �

ایجــاد وحدت رویه یک ضرورت قطعی برای حرکت 
دولــت مردمی اســت؛ چراکــه مواضــع متعارض 
دولتمردان باعــث ســردرگمی و بی اعتمادی مردم 
می شــود. بنابرایــن افــکار عمومی را نبایــد بازیچه 
اختلاف نظرها و عدم هماهنگی مسئولان قرار دهیم. 
مهدی عســگری در نطق میان دستور خود در جلسه 
علنــی دیروز مجلس شــورای اســلامی بیــان کرد: 
مجلس یازدهم در بیستمین ماه کاری خود قرار دارد 
و در این مدت قوانین مهم و مفیدی را تصویب کرده 
که ازجمله آنها در حوزه تســهیل صــدور مجوزها، 
تولیــد مســکن، مالیات بــر خانه های خالــی، اقدام 
راهبردی بــرای لغو تحریم ها و حمایــت از خانواده 
و جوانــی جمعیت بوده اســت. او در ادامه تصریح 
کرد: مصوباتی که به طور نسبی عملکرد روبه جلوی 
مجلس را نشــان می دهد. اما سؤال این است قوانین 
مصوب مجلس به چه میزان اجرا می شــود؟ اشکال 
کار کجاست و چگونه باید نقش مجلس ارتقا یابد و 
به رأس امور بازگردد؟ مجلســی در رأس امور است 
که به اموری بپردازد که در رأس مســائل کشــور قرار 
دارند. مجلســی در رأس امور است که به جای آنکه 
اسیر حوادث شده و منفعل عمل کند، با پیش بینی و 
آینده نگری جلوتر از زمان حرکت کند. عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی افزود: در 
عصــر دیجیتال که دنیا با هوش مصنوعی و واقعیت 
مجازی به ســمت یــک ناکجاآباد مجــازی حرکت 
می کند، نمی توان شــتاب تغییــرات و عنصر زمان را 
نادیده گرفت. مجلسی در رأس امور است که به جای 
دامــن زدن به تورم قوانین، بــه تنقیح قوانین متکثر و 
متعارض توجه کند. مجلســی کــه به جای پرداختن 
به امور فــردی و جزئی به قوانین مــادر بپردازد و بر 
موضوعات کلان و راهبردی که علت العلل چالش ها 
و معضلات روز کشــور اســت، تمرکز کنــد و تدوین 
قوانین مادر را در قالب بســته های منسجم حول این 
مسائل ریشه ای در اولویت قرار دهد. عسگری با طرح 
این ســؤال که اکنون با بیــش از صد هزار مقرره و ۱۰ 
هزار عنــوان قانونی به کجا رســیده ایم؟ عنوان کرد: 
این حجم کثیر نه تنها برای مردم بلکه برای اهل فن، 
کارشناســان و مدیران اجرائی نیز باعث سردرگمی و 
ابهام شــده و کاهش ضریب اجرا و نظارت بر آنها را 

در پی داشته است.

 شــرق: ازدواج در نسل اول سیاسی ها یا سنتی در قالب معرفی دوست و 
خانواده بوده یا در خلال مبارزه و فعالیت سیاسی آشنایی ای صورت گرفته 
و به ازدواج منجر شده اســت. برای نسل های بعد یعنی فرزندانشان اما 
ماجرا کمی متفاوت بوده است؛ به این شکل که یا خانواده داماد و عروس 
هم از میان سیاســیون بوده اند یا اگر نبوده اند، معرف یا واسط ازدواج یک 
فرد سیاســی بوده است. به طور مشخص برای دو رئیس جمهوری اسبق 
این اتفاق افتاده است. معرف دامادهای هر دو رئیس سابق جمهوری دو 
چهره های سیاسی اطراف روحانی و احمدی نژاد بوده اند.  واسطه ازدواج 
دختــر محمود احمدی نژاد با مهدی خورشــیدی آزاد، مســعود زریبافان 
رئیس بنیاد شهید آن زمان بوده است. مهدی خورشیدی آزاد فرزند احمد 
خورشــیدی آزاد، دبیرکل جمعیت خدمتگزاران انقلاب اسلامی است. او 
ماجرای ازدواج خود را این گونه تعریف کرده اســت: «آقای احمدی نژاد 
و پدر من از زمان کردســتان یک رفاقت قدیمی داشــتند، اما خب با آقای 
زریبافان صمیمی تر بودند. ایشان زمانی که در شورای شهر بودند پیشنهاد 
دادند. من اول رفتم با خود آقای احمدی نژاد دو جلســه صحبت کردم. 
آقــای زریبافان هم بودنــد، ولی خصوصــی صحبت کردیم. ایشــان از 
روحیات من پرســیدند. شاید چون آدم رکی بودم آقای احمدی نژاد از من 
خوشش آمد».  واســطه ازدواج دختر حسن روحانی با کامبیز مهدی زاده 
نیز یک چهره سیاسی یعنی حجت الاسلام سیدرضا اکرمی، از چهره های 
اصولگرا بوده است. مهدی زاده درباره این ازدواج به «شرق» گفته: «بعد 
از پیروزی حســن روحانی در انتخابات سال ۹۲، آقای اکرمی به من گفت 
ازدواج کرده اید؟ من گفتم نه و قصد ازدواج هم ندارم و در حال تحصیل 
هســتم. چهار ســال بعد، ســال آخر دولت اول آقای روحانی بود که باز 
آقای اکرمی به مــن گفتند ازدواج کرده ای یا نه؟ کــه گفتم نه حاج آقا. 
ایشــان گفتند یک دختر خانم تحصیل کرده ای هست، شما و مادر بیایید و 
با او ملاقاتی داشــته باشید. من رفتم با خانواده مطرح کردم و در نهایت 

به ازدواج رسید».
ماجــرا برای نســل های گذشــته کمی متفــاوت بوده؛ یعنــی اگر هم 
واسطه ای در کار بوده چندان رنگ و بوی سیاسی نداشته بلکه چهره های 

مذهبی بوده اند. مثلا آیت االله ری شهری تعریف می کند واسطه ازدواجش 
با فرزند مرحوم آیت االله مشــکینی، حاج آقا مرتضی تهرانی بوده اســت. 
آیت االله ری شهری ماجرا را این گونه تعریف می کند: «آقای مشکینی پاسخ 
ایشــان را موکول به استخاره کرد و پس از چند روز پاسخ داد که استخاره 
کردم، خوب آمد. پس از موافقت ایشــان جریان را به خانواده ام در تهران 
نوشــتم و از مادرم و عمه ام... خواســتم که به قم بروند و صبیه ایشان را 
ببینند. آنها رفتند و دیدند و پســندیدند و در پاســخ نامه من نوشتند خوب 
اســت ولی خیلی کوچك اســت. او در آن هنگام تقریبا ۹ســاله بود». او 
مدتی را نیز داماد ســرخانه آیت االله مشــکینی بوده است.  یا مثلا ظریف، 
وزیر ســابق خارجه می گوید که انتخاب همسر را به خانواده محول کرده 
بود. محمدجواد ظریف، شیوه ازدواج خود را این گونه تعریف کرده است: 
«در تابستان ۱۳۵۸ با مادرم تماس گرفتم که می خواهم به ایران بازگردم 
و ازدواج کنــم. به فاصله یک هفته به اصفهان رفتم تا خواهرم را که ۱۵ 
ســال از من بزرگ تر است، ببینم. ایشان نیز خواهر یکی از دوستان خودش 
را به عنوان دختری متدین و انقلابی، برای ازدواج معرفی کرد. مادر و پدرم 
هنوز در تهران بودند. بنابراین با اجازه آنها همراه خواهر و شوهرخواهرم 
به خواستگاری رفتیم. ایشان همان طور که فکر می کردم، متدین و انقلابی 
بودند. به یاد دارم در آن جلســه کمی قرآن و حدیث خواندم که ایشــان 
پسندیده بودند».  علی مطهری از معدود سیاسیون نسل قبل است که اول 
خودش قصد داشــته همسرش را انتخاب کند و حتی عاشق هم می شود، 
اما در نهایت با کسی ازدواج می کند که خانواده برایش انتخاب کرده بود. 
او ماجرای عاشق شــدنش را این گونه بیان کرده اســت: «من ۲۳، ۲۴ساله 
بودم و تصمیمی هم برای ازدواج نداشــتم، آن روزها دانشجوی مکانیک 
دانشگاه علم و صنعت بودم ولی به خاطر انقلاب فرهنگی، ادامه تحصیل 
متوقف شــده بود و به دعوت یکی از دوستانم به رادیو رفتم. ماه اول آغاز 
به کارم در رادیو بود که من به یکی از همکارانم در آنجا علاقه مند شــدم 
و این علاقه رفته رفته شــدید شد و عشــق به معنای واقعی اش که انسان 
را از خــواب و خوراک می انــدازد در من ایجاد شــد و ترغیبم کرد که این 
موضوع را مطرح کنم و در نهایت یکی از همکاران مســن را واسطه کردم 

امــا آن خانم جواب رد داد و برای بــار دوم من خودم با او صحبت کردم 
کــه باز هم جواب رد داد و بعد از آن بــود که من برای اینکه از آن حالت 
خارج شــوم به ســراغ ازدواج رفتم». او ادامه داد: «وقتی از جواب رد آن 
خانم مطمئن شدم از مادرم خواستم به خواستگاری دختری مناسب برود 
و بعد از اینکه همســرم را عقد کردم، تلفنــی ماجرا را به اطلاع آن خانم 
رســاندم تا اگر برنامه ای دارد دیگر ملاحظه مرا نکند. دیدم شروع کرد به 
گریه و زاری و حرف هایی زد که من تازه متوجه شــدم او هم به اندازه من 
علاقه مند بوده اما توقع اصرار بیشــتر از جانب مرا داشته است. این ماجرا 
حالت بدی در من ایجاد کرد. البته این قضیه باعث شــد که همسر خوبی 
نصیبم شــود».  رئیس مجلس هم با برادر همســرش دوست بوده است: 
«پدر خانم من در دوران دبیرســتان شهید آقا مصطفی معلم من بوده و از 
چهره هــای فرهنگی، مذهبی و مبارزاتــی آن زمان بودند. در آن برهه من 
با شــهید فاضل، شهید جاوید و برادر همسرم در همان مدرسه هم کلاس 
بودیم و آشــنایی ما نیز از همین جا آغاز شد. زمانی که من در جبهه بودم، 
از جبهه زنگ زدم و خواستگاری کردم. پدر و مادر من دوباره برای بررسی 
رفتنــد و به من در ایــلام زنگ زدند. در نهایت من بــا پدر خانمم صحبت 
کردم و جواب مثبت شــنیدم».  وصلت های اتفاقی هم این وسط رخ داده 
اســت. مثلا دو خانواده سیاســی بدون اینکه از قبل طراحی خاصی کرده 
باشند با هم متصل شده اند؛ مانند پسر حسین مظفر وزیر اصولگرای دوره 
اول اصلاحات که با دختر مهدی کوچــک زاده نماینده تندرو اصولگرایان 
ازدواج کرده اســت. مظفر ماجرا را این گونه نقل کرده اســت: «زمانی که 
ما داشتیم به خواســتگاری می رفتیم نمی دانستیم خواستگاری چه کسی 
می رویم. داســتان این آشنایی از اعتکاف مســجد دانشگاه اتفاق افتاد که 
خانــم و دخترم ایــن دخترخانم را می بینند و از آنجا جذب او می شــوند. 
خانم ما هم تصمیم گرفت برای صحبت کردن پا پیش بگذارد. وقتی جلو 
رفتیم متوجه شدیم ایشان دختر آقای کوچک زاده است». یا دختر زیباکلام 
که با پســر احمد توکلی ازدواج کرده است. آنها هم دانشگاهی و همکار 
بوده اند و بدون دخالت خانواده هایشــان که از لحاظ سیاسی در دو طیف 

مختلف قرار دارند با هم آشنا شده و تصمیم به ازدواج می گیرند.

ازدواج به سبک خانواده های سیاسی

مصطفی طاهری در نشســت دیروز  خبرآنلاین: 
مجلــس در نطــق میان دســتور خــود گفــت: 
«حلقوم هــا را می توان برید اما فریادها را هرگز». 
امروز سالگرد شهادت ســردار سلیمانی قهرمان 
است که دشمن از عکسش وحشت دارد و شهید 
ســلیمانی امروز برای دشمنان اسلام خطرناک تر 
از ســردار سلیمانی دیروز اســت. طاهری افزود: 
اکنــون زمــان تغییــرات مدیریتی اســت. امروز 
انتخــاب مدیرانی که کارآمد و شایســته باشــند، 

مطرح اســت. امروز تغییر کســانی کــه از بانیان 
وضع موجود هستند و نمی خواهند و نمی توانند 
شرایط موجود را ادامه دهند، درست و بجاست؛ 
اما آســیبی کــه باید متذکر شــد، انتخــاب افراد 
چاپلــوس به جــای افراد شایســته اســت. وی 
خاطرنشــان کرد: برای یک رئیــس، چاپلوس از 
جاســوس خطرناک تر است؛ زیرا جاسوس چهره 
خود را می پوشــاند و چاپلوس چهره واقعیت را. 
چاپلوس مزاج شــناس اســت و دل خواسته های 

پنهانی رئیس را اســتخراج می کند و بر آن لعاب 
حقیقت می زند و تحویل رئیس می دهد؛ از این رو 
رئیس ها باید مزاج خود را به مزاج های شــیرین 
عادت ندهند و از زبان هــای پرچرپ پرهیز کنند. 
وی همچنین خواســتار مهار تورم شــد و گفت: 
در خصوص مهار تورم، کســری بودجــه یکی از 
اضلاع است و نباید اضلاع مهم دیگر را فراموش 
کنیــم. در دولت های قبل در ســال های ۹۲ تا ۹۶ 
همین مســیر طی شد، کسری بودجه در شرایطی 

کنترل شد که شاهد تورم بودیم، دلیل این امر این 
بود که دولت های قبلی بــه اضلاع دیگر مربوط 
به کســری بودجه دقت نکردند. موفقیت در این 
زمینه اصلاح نظام بانکی، مدیریت بهینه بازار ارز 
و سیاســت گذاری های پولی مناسب را می طلبد. 
اگــر غفلت کنیم، با توجه بــه نقدینگی ای که در 
بانک ها تولید می شود، هر چقدر کسری بودجه را 
مدیریت کنیم، بــاز در مهار و مدیریت آثار تورمی 

به موفقیت نمی رسیم.

هشدار نماینده مجلس به رئیس ها
 «چاپلوس» از جاسوس خطرناك تر است


